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Sala de juntes de la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears

13.10 h

14.15 h

Assistents:

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i president

Sr. Miquel Ferrer Viver, batle d’Alcúdia i vicepresident primer

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal i vicepresident segon

Sr. Bartomeu Bonafé Ramis, tinent de batle de l’Ajuntament de Calvià i 

vicepresident tercer

Sr. Francesc Morell Bibiloni, batle de Campanet i vocal

Sr. Guillem Ginard Sala, batle de Campos i vocal

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i vocal 

Sr. Llorenç Bosch Lliteras, tinent de batle, en representació del Sr. Antoni Pastor 

Cabrer, batle de Manacor i vocal

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal 

Sra. M. Antònia Vallespir Garau, regidora de l’Ajuntament de Sineu i vocal

Sr. Guillem Bernat Ferrer, batle de Sóller i vocal

Sr. Santiago Pizarro Simón, tinent de batle de l’ajuntament d’Eivissa i vocal

Sr. Llorenç Carretero Tudurí, batle de Sant Lluís i vocal 

Sr. Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal

Hi actua de secretària la Sra. Joana Alomar Serra.

Excusen l’absència:

Sr. Vicenç Tur Martí, batle de Maó i vocal

Sr. Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal

Sr. Mateu Ferrà Bestard, batle de Banyalbufar i vocal

Sr. Llorenç Brondo Jover, batle de Ciutadella i vocal

Sr. Martí Torres Valls, batle de Santa Margalida i vocal

Sr. Bernat Coll Ramon, batle de Lloseta i vocal

Sra. Sonia Cardona Ferrer, vicepresidenta primera del       l Insular de 

Formentera 

Lloc :

Inic i: 

Finalitzac ió:
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CONVOCATÒRIA ORDRE DEL DIA

Per indicació del president, us convoco a la reunió del 

, que tindrà lloc el proper dia a les 12.45 

hores en primera convocatòria i  en segona convocatòria, a la 

, amb  següent:

1. Carta rebuda del senyor Bartomeu Bonafé Ramis, segon tinent de batle de 

l’Ajuntament de Calvià i vicepresident tercer de la Felib

1.1 Tema: Petició de dimissió del president de la FEMP.

2. Anònim que ha rebut el president.

3. Precs i preguntes.

Palma, 9 de gener de 2009 

extraordinària i urgent 

Cons ell Executiu 16 de  gener de  2009 

a le s  13.00 hores

s ala de  juntes  de  la Fe lib l’ordre  de l dia
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Apreciado pres idente . 

S irva la pres ente  para s olicitarle  que , com o pres idente de la Federació d’Entitats  

Locals  de le s Ille s  Balears (FELIB), exijas  la dim is ión inm ediata de l pres idente  de  la 

Federación Es pañola de  Municipios y Provincias  (FEMP) Pedro Cas tro, por las 

lam entable s  declaraciones  e fectuadas  e l pas ado lunes  en las  que  insultaba a los 

votante s  de l PP.

Con s u actitud intolerante , antidemocrática y s ectaria, im propia de  una pers ona que 

repres enta a m ás  de  300 alcaldes  y 20.000 conce jales  de l PP en toda Es paña, e l 

pre s idente  de  la FEMP ha dem os trado su incapacidad para dirigir de forma 

im parcial dicha federación y, por lo tanto, la FELIB no puede perm itir que  alguien 

as í e s té  al frente  de  una entidad de  la que  la Federació form a parte .

Por e s e  motivo le  com unico que  a partir de  e s te  mom ento y has ta que  s e  exija la 

dim is ión de l máxim o re s ponsable  de  la FEMP por parte  de  la FELIB, no as is tiré  a 

ninguna reunión de  la Federació.

A la e s pera de  sus  noticias , reciba un s aludo. Bartomeu Bonafé”
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Desenvolupament de la sessió

El president informa que el 9 de desembre de 2008, mitjançant una carta dirigida al 

president de la Federació amb número d’entrada 990, el senyor Bartomeu Bonafé 

Ramis, segon tinent de batle de l’Ajuntament de Calvià i vicepresident tercer de la 

Federació, exigí, a conseqüència de les declaracions del senyor Pedro Castro, 

president de la Federació de Municipis i Províncies (FEMP), sol·licitar la dimissió del 

president de la FEMP per part de la FELIB i comunicà que fins no es produeixi deixarà 

d’assistir als actes de la Federació.

Pren la paraula el senyor Bonafé i llegeix la carta enviada en el seu moment al 

president de la Federació: 

1  PETICIÓ DE DIMIS S IÓ DEL PRES IDENT DE LA FEMP
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El senyor Bonafé continua explicant que, segons la seva opinió i la de l’equip de 

govern de l’Ajuntament de Calvià, políticament es poden fer crítiques, però que una 

persona com el president de la FEMP, que representa més de tres-cents batles i més 

de vint mil regidors de tot Espanya, no pot fer aquestes desafortunades declaracions i 

després demanar perdó, per la qual cosa demana a la Federació que exigeixi la 

dimissió de Pedro Castro. Explica als assistents que ell avui ha vingut perquè el 

president de la Federació li telefonà directament per sol·licitar la seva presència, alhora 

que comenta que ell ha estat molt a gust a la Federació, que espera que aquest tema 

es pugui resoldre i que està obert a escoltar qualsevol proposta.

El president informa que hi ha una sèrie de batles que tenen una proposta per fer i 

demana que l’exposin perquè pugui ser consensuada. 

Informa que, personalment, considera que el senyor Pedro Castro, representant de tots 

els batles i de tots els grups polítics, féu unes declaracions molt desafortunades. 

Considera que sempre tant la FEMP com la FELIB s’han caracteritzat per partir del 

consens i no de l’enfrontament. Segueix explicant que, al seu parer, demanar la 

dimissió del president de la FEMP és interrompre el procés de negociació iniciat fins al 

moment, alhora que s’ha de reconèixer que és un home a b molta empenta, que ha 

plantat cara al Govern estatal i que mai no s’havia parlat tant del finançament 

municipal. El president demana si algun membre vol aportar algun comentari.

Pren la paraula el senyor Orfila i apunta que coincideix amb la inoportunitat de les 

declaracions del senyor Pedro Castro, president de la FEMP, ja que no es pot 

desqualificar els votants d’un partit polític. Continua dient que en defensa seva s’hauria 

de tenir en comte el lloc on es varen fer les declaracions, al municipi de Getafe, on ell 

és el batle. Explica que, al seu parer, tothom es pot equivocar, que ell vol un president 

de la FEMP i de la FELIB humà, amb la grandesa de reconèixer l’errada i demanar 

disculpes públicament. Informa que ell com a ciutadà també se sentí insultat, però que 

s’ha d’intentar evitar que es vegi perjudicada la capacitat d’interlocució de la Federació 

amb les altres administracions, que s’ha de ser conscient de la gran quantitat de coses 

aconseguides durant aquest període per al municipalisme, i moltes altres que estan per 

arribar, i que no s’han de malmetre per aquesta situació. Continua explicant que la 
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Federació hauria de fer arribar al president de la FEMP el malestar i la disconformitat 

respecte de les declaracions fetes i manifestar-hi el nostre rebuig. A més, demana als 

afectats que rebaixin el grau d’exigència per no fer malbé la feina que la Federació ha 

dut a terme fins a dia d’avui.

El senyor Marí manifesta que està d’acord amb el senyor Bonafé i la carta presentada 

per l’Ajuntament de Calvià. Explica que el càrrec que té el senyor Castro representa a 

tots els partits polítics. Alhora, manifesta que no està conforme amb el que ha exposat 

el senyor Orfila en el sentit que el càrrec representatiu de cada persona no depèn   l 

lloc on es fan les declaracions. Continua declarant que el senyor Castro ha demanat 

disculpes, però que, al seu parer, no ho ha fet suficientment. Comenta que, d’acord 

amb el que ha exposat el senyor Orfila, no s’ha d’arribar al   teix nivell d’escalfament, 

per això proposa que la Federació redacti un manifest, el més     undent possible, 

perquè quedi clar davant la societat que està en desacord amb la forma d’actuar del 

senyor Castro, però que, malgrat que s’ha actuat de forma incorrecta, l’incident no ha 

d’afectar les tasques fetes fins ara. Per això, proposa donar-li una altra oportunitat. 

Opina que aquestes declaracions desqualifiquen majoritàriament la persona que les ha 

fetes a més del seu partit polític. Demana el parer dels assistents.

El senyor Albertí està d’acord amb les declaracions fetes pel senyor Marí i sol·licita que 

aquest manifest surti de la Federació i no tan sols dels municipis del Partit Popular. A 

més, demana al batle de Calvià i al seu representant que recapacitin sobre la seva 

posició i segueixen units a la Federació per al bé de tothom.

El senyor Bernat pren la paraula i exposa que la Federació sempre ha treballat amb un 

consens, sense diferenciació política, per això troba que cal ser capaços de sortir 

d’aquesta situació tots plegats.

El senyor Pizarro comenta que creu que no hi ha cap membre que estigui d’acord amb 

les declaracions del senyor Castro i troba que l’únic punt de discrepància pot ser si 

s’ha de demanar o no la dimissió del president de la FEMP, però considera vàlid que la 

Federació redacti un manifest de disconformitat.
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El senyor Carretero dóna suport al que s’ha exposat i comenta que la disconformitat 

amb les declaracions fetes pel senyor Castro, A més demana que el municipi de Calvià 

reconsideri la seva posició per al bé del municipalisme.

El senyor Bosch dóna el suport al municipi de Calvià, i incideix en el fet que l’òrgan 

competent per demanar la dimissió del senyor Castro és la FEMP i aquest òrgan ja 

s’ha pronunciat. S’ha de prendre un acord i s’ha de fer el possible perquè cap municipi 

rescindeixi l’adhesió a la Federació.

El president pren la paraula i manifesta la seva conformitat amb el que s’ha exposat. 

Informa que aquest punt tractat durant el dia d’avui s’havia de tractar durant  l Consell 

Executiu fet el 12 de desembre al municipi d’Algaida, però que per la gran quantitat de 

temes per tractar no quedà temps per debatre’l. Malgrat això, la decisió presa avui serà 

una decisió més reflexionada i, encara que la FEMP ja hagi actuat, hi ha moltes 

federacions territorials que estan tractant aquest tema.

Tot seguit, proposa redactar una carta i una nota de premsa en què es recalquin la 

unitat i el consens de la Federació i comenta que ell ha pres nota de les distintes 

exposicions dels assistents i que cal fer ressaltar a la carta aquests punts:

El malestar de la Federació.

La disconformitat i el rebuig de la Federació.

Defensa de la democràcia.

Declaracions desafortunades independentment del fòrum on es facin.

Acord des de la reflexió, el consens i la serenor.

Manifest contundent i rigorós.

Donar una segona oportunitat.

El senyor Albertí incideix en la importància que té que el municipi de Calvià canviï de 

posició.

El president demana als assistents si estan conformes amb el fet de redactar un 

manifest amb els punts anteriorment esmentat. 

§

§

§

§

§

§

§
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El senyor Bonafé pren la paraula i insisteix que per ser coherent amb la seva presa de 

posició ell no firmarà el manifest que surti de la Federació i que estudiarà la proposta 

feta.

El president demana al senyor Bonafé que reconsideri la proposta. Informa que es 

redactarà el manifest i s’enviarà a tots els membres del Consell Executiu perquè hi

donin el vistiplau, per després enviar-lo a Madrid i a premsa.

Els altres assistents se n’assabenten i hi estan conformes.

El president informa que la setmana passada ell, com a president de la Federació, i 

altres batles reberen una carta anònima. Dóna a conèixer el seu malestar perquè 

considera que aquesta no és una forma correcta de fer arribar una queixa.

El senyor Morey comenta que el fet que sigui un anònim ja no hauria de donar peu a 

tractar el tema. 

El senyor Bernat pren la paraula i comenta que enviar un anònim és caure molt baix i 

no tenir gens d’humanitat. Continua explicant que ell no creu  ue l’hagi escrit un amic 

del president, ja que aquesta forma d’actuar no correspon a un amic. Troba que, des 

que ell forma part de la Federació, i com a representant polític d’Unió Mallorquina, la 

senyora Alomar, secretària general de la Federació, sempre ha tingut una actitud 

imparcial i discreta. Explica que la decisió de contractar la senyora Bàrbara del Carme

Llabrés Alomar, filla de la secretària general, fou una decisió presa per la comissió 

permanent.

El president explica que la contractació de la senyora Bàrbara del Carme Llabrés té 

una durada de sis mesos per ajudar a redactar la memòria del 20è aniversari de la 

FELIB.

El senyor Orfila pren la paraula i lamenta la forma com ha arribat l’anònim, ja que dins 

la Federació, tant al Consell Executiu com a la Comissió Permanent o l’Assemblea 

General, mai ningú no s’ha sentit coartat d’explicar posicions per més que divergeixin

de les de la presidència de la Federació, per això no és una via possible enviar cap 

2 ANÒNIM QUE HA REBUT EL PRES IDENT
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anònim. Lamenta que aquest tema arribi a través d’un anònim i que contingui 

expressions tan desafortunades. Continua explicant que fou la Comissió Permanent la 

que prengué la decisió, per la qual cosa aquest anònim no s’hauria de dirigir a la 

presidència, sinó a tots els membres de la Comissió Permanent, i com a tal n’assumeix 

la responsabilitat. Comenta que en aquests comentaris també representa el senyor 

Tur.

Segueix dient que la qüestió següent és aprendre alguna lliçó. Informa que la FELIB és 

una federació de municipis, associació sense ànim de lucre, per la qual cosa la 

contractació feta és correcta i legal, malgrat que hi hagi elements ètics i estètics que 

ens facin replantejar el futur i no el passat. Proposa que el Consell Executiu acordi que 

per a properes contractacions de personal, arrendament de serveis o contractacions 

de tot tipus hi hagi una petita comissió que prengui les decisions, sempre respectant 

els principis de transparència, publicitat, lliure concurrència i igualtat, i que davant 

determinades urgències que no es puguin resoldre mitjançant una convocatòria pública 

es recorri al Servei d’Ocupació de les Illes Balears (SOIB).

Tot seguit, manifesta l’elegància del president pel fet de presentar l’anònim al Consell 

Executiu, òrgan directament superior a la Comissió Permanent, que en el seu moment 

prengué la decisió tractada.

El senyor Carretero reafirma les paraules del senyor Orfila i el rebuig de l’anònim.

Comenta que durant l’any passat la Federació ja hi hagué un incident semblant i que 

en aquell moment ja s’hauria hagut de prendre una decisió com aquesta.

El senyor Ginard pren la paraula i comenta que està completament d’acord amb el que 

ha exposat anteriorment el senyor Bernat, representant del seu partit polític a la 

Comissió Permanent, i amb el que han exposat el senyor Orfila i el senyor Carretero. 

Afirma que realment allò que el molesta és que unes determinades sigles polítiques es 

vegin reflectides en aquest anònim. Explica que qualsevol precaució cap al futur és 

poca, alhora que dóna suport al president i a la secretària general, que són els primers 

afectats per aquest anònim.
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El senyor Albertí comenta que a la Federació mai no hi ha hagut favoritisme de cap 

casta, sinó que es treballa per reforçar el municipalisme, i s’ha de treballar per 

continuar endavant.

El president demana si els assistents estan conformes amb la proposta que ha fet el 

senyor Orfila. Els assistents se n’assabenten i hi estan conformes.

El senyor Marí explica que en cap moment s’han sentit coaccionats per cap partit 

polític.

El president acaba donant les gràcies als assistents i demanant que el representant de 

Calvià recapaciti la seva posició. 

Sense més assumptes per tractar, el president aixeca la sessió, de la qual, com a 

secretària, estenc aquesta acta.

El president La secretària general

Joan Ferrà Martorell Joana Alomar Serra
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